
Zápis 

ze společné členské schůze (dále jen „Členská schůze“) Klubu chovatelů plemene Aberdeen 

Angus a členů plemenné knihy Aberdeen Angus při Českém svazu chovatelů masného skotu, 

z.s., IČ 00536903 (dále jen „Klub“) a Asociace chovatelů Aberdeen Angus, z.s., IČ 60072121 (dále 

jen „Asociace“), konané dne 18.9. 2024 od 18:00 hod. v hotelu Medlov, Fryšava pod Žákovu 

horou 143, 592 31. 

 

I. Zahájení 

Zasedání členské schůze Klubu bylo zahájeno v 19:30 hod. panem Vladimírem Šaškem ml., 

předsedou Klubu. Z předložené prezenční listiny vyplývá, že na členské schůzi Klubu bylo 

přítomno celkem 38 členů, a to buď přímo fyzicky nebo prostřednictvím plné moci. Členská 

schůze Klubu je tedy usnášeníschopná. Předseda seznámil členy Klubu s programem a vysvětlil 

systém hlasování.  

 

II. Volba Orgánů schůze 

Do funkce předsedajícího byl navržen člen Vladimír Šašek ml., do funkce zapisovatelky byla 

navržena Ing. Jana Šebelková, do funkce ověřovatele zápisu byl navržen Ing. Radovan Sochor.  

 

Schváleno jednomyslně. 

 

III. Program schůze 

Předložený program schůze schválen jednomyslně. 

1. Shrnutí uplynulého období 

V tomto bodě programu pan Vladimír Šašek ml. shrnul činnosti, kterých se členové Klubu 

dobrovolně v uplynulém období zúčastnili. Jako první akci zmínil Výstavu CzechFood Expo 

v Českých Budějovicích. Konstatoval, že díky této události se plemeno Aberdeen Angus dostalo 

opět více do povědomí české veřejnosti a poděkoval členům za účast. Následovalo evropské 

Angusforum konané v Německu. Jednou z důležitých myšlenek, které na této cestě proběhly, 

byl návrh na vytvoření jednotné evropské databáze pro společný výpočet plemenných hodnot. 

Díky tomu by se evropská populace svou velikostí stala rovnocenným partnerem velkých 

populací USA, Kanady a Austrálie. Na závěr pan Šašek ml. zmínil 2. ročník Fitterského 



workshopu pro Juniory v Rančicích a následnou Beefshow na Země Živitelce a výběr 4 Juniorů, 

kteří budou reprezentovat Českou republiku na Angusforu v Austrálii následujícího roku. 

2. Změna ve výběrech plemenných býků 

V tomto důležitém bodě pan Šašek shrnul, proč by mělo dojít ke změně. Z prezentace bylo 

patrné, že podíl odchovávaných býků doma činí 71 %. Stejný podíl a to opět 71 % je počet 

býků ve II. turnusu. Každý 3. býk ve II. turnusu je angus. Ze strany kupců je dále patrný vysoký 

tlak na rychlý průběh výběrů, extrémní poptávka po plemenných býcích je v dubnu. Doposud 

hlavním vodítkem pro koupi býka bylo lineární hodnocení. Ale vynaložený čas na přípravu 

býků neodpovídá výsledku – kupci v současné době po výběrech již moc nejezdí. Chovatel by 

dostal větší svobodu v tom, jakým způsobem chce zvířata nachystat a kdy. Výběry býků by 

probíhaly již na konci testačního období, tj. od 15.- až 30. března.  

Bonitace by proběhla v jeden den hned po zvážení a změření býka.  Býk bude bonitován na 

volno v coralu, po dobu bonitace bude býka uvnitř coralu popohánět chovatel, aby se 

posoudil temperament býka.  

Všechna data budou nasbírána do 31. března a cca do 10. dubna budou zhotoveny katalogy, 

a to včetně bodů. 

Pan Dobeš vznesl námitku, že je potřeba dobře nachystat zvířata inspektorům, vytvořit vhodné 

podmínky k bonitaci, nachystat je k posouzení včetně umytí. Vyjádřil obavu, že se k systému 

připojí další plemena a po odchodu 2 inspektorů by se to nezvládlo. 

Pan Kozák zmínil, že při ladění oka se dá klidný býk, proto nelze porovnávat tyto dva způsoby. 

Jak zajistit, aby byli býci ovladatelní, na jaké velikosti coralu? Budou v tom všichni poctiví? 

Pan Bílek namítl, že ovladatelnost je velmi důležitá, existuje legislativní překážka, jak vodit býky 

(metodika - tyč nebo ohlávka). 

Pan Káčer zmínil, že pokud nastane jakýkoliv důležitý podnět ve změně metodiky, není problém 

dát jej do programu. Sám již v minulosti změnu metodiky navrhoval ze 2 důvodů:  

Důvod šlechtitelský - výběr býků po 25 dnech intenzivní práce, kdy se býci vláčejí za nosy na 

tyčích, upravují paznehty, dělají zdravotní zkoušky – významné ztráty kondice.  



Důvod obchodní – chovatelé nezjistí, kde se nejlepší zvíře nachází, protože výběry se 

rozběhnou intenzivně najednou. V zahraničí po skončení odchovu jsou zvířata popsána a když 

jede zájemce o býka na výběr, již ví, co v daném místě uvidí. 

Selekce na temperament - na ohlávce ve volnosti je předvedení výrazně přirozenější a 

vypovídající, než na tyči. 

Pan Kozák – souhlasí s tím, že lepší je, když je chovatel s býkem volně uvnitř coralu než vláčet 

jej na tyči. Jak se bude ale definovat prostor, aby to fungovalo? Když přijede kupec, je s ním 

mezi býky a sahá na ně, a to by měli dodržovat všichni. 

Pan Káčer vs pan Šašek – v čem se liší jejich návrhy? U návrhu p. Káčera inspektor zbytečně 

čeká na samotné předvedení, zkrácení doby je další benefit. 

Pan Jungwirth – pan Káčer zmínil nejlepší býky, myslel tím nejlepší býky z hlediska bodů?  

Pan Káčer zdůraznil, že myslel nejlepší býky z hlediska EXTERIERU. Pro každého chovatele je 

lepší něco jiného. Možnou cestou by bylo pro inspektory natočit video. 

Pan Dobeš vznesl námitku, že je potřeba si věřit, video není řešení. 

Pan Čepelák se dotázal, zde je možné zajistit, aby byly informace o býcích maximálně 

transparentní, aby měli chovatelé všichni stejnou startovní čáru a nedošlo k tomu, že si bude 

někdo shromažďovat informace výhradně pro sebe…? Pan Šašek oponuje, že bude stanovený 

datum, kdy se vše zveřejní, jinak sankce.  

Pan Chládek vznesl dotaz na pana Káčera ohledně návrhu lin. popisu při posledním vážení. Jak 

to udělat technicky? Padne tím komisionální hodnocení? Návrh vodění býků na volno není nová 

věc. Není to krok dopředu, ale naopak. Pan Káčer – bylo to v minulosti jinak. Neumělo se vodit 

na výstavě, voďme aspoň na tyči v odchovnách. Nyní na výstavách vodíme krásně, ale naopak 

to nejde?  

Petra Matějíčková namítla, že v novém návrhu nevidí posun. Býci musí být umytý, ale kdo 

z chovatelů myje a fittuje býky neochočené? Zvážit a udělat lineár ano, ale předvedení by mělo 

být až v termínu. Dále nesouhlasí s tím, že dříve byla komise 3členná. Nyní není dostatek 

personálu, dělat proto v této době změnu je nesmysl – nedá se to zvládnout. Někdy se i více 



lidí neshodne, a proto chce, aby býka posoudilo více lidí. Na odchovně nechce, aby byl býk 

předveden a ohodnocen bez přítomnosti majitele.  

Pan Šašek následně reaguje. Problematika nepřípustných bílých znaků se týká přední části 

břicha, která by při standardním stlaní neměla být znečištěná. Chovatel je sám silně motivován 

neprodat býka s nepřípustným zbarvením, protože následné vyřazení býka a jeho potomků 

z PK by způsobilo značnou finanční újmu, kterou by majitel býka po chovateli vymáhal. A co 

chovatel chce dělat při posouzení v odchovně? Do bonitace stejně nelze v tu danou chvíli 

promlouvat a pokud existují námitky, běží lhůta na případné odvolání.  

Pan Borovka informuje, že se zúčastnil výběrů na Six Miles a Hamilton Farms, kde bylo běžné 

předvedení zvířat na volno bez tyčí. Kam tedy chovatelé u nás vzhlíží? Do světa a nikde se tam 

nic takového jako u nás, neděje. 

Pan Skalický uvedl, že se změnou ve výběrech problém nemá, ale odmítá videa, tuto povinnost 

mít nechce.  

Pan Švéda zmínil, že při svém pobytu v Australii, byla taková situace, že ani nebylo dost lidí na 

to, aby předvedli býky samostatně.  

Pan Bílek reagoval na přítomnost chovatele na odchovně, pokud využije právo na reklamaci po 

bonitaci– lhůta na ni je 24 h. Pokud chovatel není přítomný, musí tedy stejně do odchovny a 

nechat býka vytáhnout ven a posoudit? Šašek – odchovna je partner, je potřeba jí věřit.  

Dotaz na pana Dobeše od pana Jungwirtha zněl, zda jsou schopni jako Svaz zabezpečit 

management u nové metodiky? Pan Dobeš zareagoval, že pokud se bude tato metodika týkat 

pouze angusů, tak Svaz bude schopen toto zajistit. Záleží na tom, kolik plemen se k tomuto 

novému systému připojí. Hodnocení exteriéru na odchovnách by se mohl roztáhnout do 2 dnů.  

 

 

 



Text usnesení – Členská schůze PK pověřuje radu PK, aby bez zbytečného odkladu 

v součinnosti s ČSCHMS zavedla předložené změny v odchovu plemenných býků, tak aby byli 

býci vybíráni již na konci testu. 

Hlasování PRO návrh 29 hlasů 

Hlasování PROTI návrhu 4 hlasy 

ZDRŽENÍ SE v hlasování 2 hlasy 

Návrh usnesení byl schválen. 

 

3. Znovuprojednání řádu Klubu chovatelů plemene Aberdeen Angus při ČSCHMS 

Důvodem pro opětovné projednání bylo, že před schválením nového řádu Klubu v Telči se jeho 

znění poslalo členům Klubu na poslední chvíli, což se některým z nich nelíbilo. Doporučení 

Revizní komise tedy bylo, aby se nový řád projednal znovu. 

Pan Jungwirth se dotázal k bodu volby předsedy a to, zda je toto funkce doživotní? Není zde 

uvedený rozsah funkčního období. Pan Šašek reagoval, že toto období není omezeno, pokud 

si jednotlivé Kluby nestanoví jinak, což lze v tomto případě změnit a lze o tom hlasovat. 

Pan Bílek následně zmínil, že posílal připomínky k řádu včas, ale reagováno bylo teprve 

nedávno. Pan Šašek oponoval, že o řádu spolu telefonicky hovořili několik hodin a závěrem jej 

požádal, aby připravil konstruktivní návrh, ale doposud se tak nestalo. 

Nejprve bylo hlasováno o návrhu změn řádu Klubu chovatelů plemene Aberdeen Angus při 

ČSCHMS, který zaslal ing. Jan Kofroň a byl rozeslán všem členům Klubu před jednáním. 

 

Návrh změn Řádu klubu zaslaný Ing. Janem Kofroňem 

Hlasování PRO návrh 33 hlasů 

Hlasování PROTI návrhu 0 hlasů 

ZDRŽENÍ SE v hlasování 1 hlas 

Návrh změn Jednacího řádu Klubu byl přijat. 



Následně předložil pan Milan Bílek návrh, který se týká způsobu zastupování při jednání 

Klubu. Pan Bílek poukázal na rozdílné požadavky v Řádu klubu a Stanovách ČSCHMS.  

Pan Šašek sdělil, že dle názoru JUDr. Sobotky, který znění řádu připravil, nemusí být 

požadavky na zastupování totožné se stanovami ČSCHMS. Smyslem možnosti zastupování 

bez ověřené plné moci bylo zjednodušit aktivní účast kolegům, kteří zastupují právnické 

osoby s větším počtem jednatelů, kde je ověřování PM velmi náročné a z tohoto důvodu se 

někteří přestali schůzí účastnit. 

Dále pan Šašek uvedl, že při zásadních schůzích, jako byla např. letošní volební schůze budou 

pravidla zastupování definována na pozvánce. 

Návrh p. Bílka  

Znění návrhu - Doplnění § 10 bodu 1 o větu „Podmínky zastoupení se řeší dle platných 

Stanov svazu.“ 

Hlasování PRO návrh 4 hlasy 

Hlasování PROTI návrhu 23 hlasů 

ZDRŽENÍ SE v hlasování 0 hlasů 

Návrh usnesení byl zamítnut 

Nové znění řádu Klubu chovatelů plemene Aberdeen Angus při ČSCHMS je přílohou tohoto 

zápisu. 

Dále bylo hlasováno o návrhu Ing. Václava Jungwirtha vymezujícím funkční období volených 

orgánů Klubu 

Text usnesení - Funkční období volených orgánů Klubu je čtyřleté 

Hlasování PRO návrh 27 hlasy 

Hlasování PROTI návrhu 0 hlasů 

ZDRŽENÍ SE v hlasování 0 hlasů 

Návrh usnesení byl přijat 

4. Plán činností na další období a různé 

Došlo k výraznému rozšíření sledovaných alel/mutací u AA v laboratoři ČMSCH. To může 

přispět k odhalení nežádoucích alel v naší populaci, jejich sledování, případné eliminaci. 

Náklady jsou aktuálně 80 Kč/znak, ale rada PK bude se zástupci ČMSCH jednat o dostupném 

řešení. 



Změna bodového hodnocení výšky. V souladu s rozhodnutím ČS z 22. 3. 2024 bude u změněno 

bodové hodnocení výšky zvířat. Tato změna bude rozhodná pro býky nar. od 1.10. 2023 (od 1. 

turnusu 2025). Nechá se doběhnout letošní stávající 4. turnus, poté proběhne přepočet i všech 

historických dat. Změna proběhne okolo 20. října 2024. Rada PK ve spolupráci s ČSCHMS 

připraví informační materiály pro chovatele, které tyto změny názorně vysvětlí. 

Australie – přihlášeno cca 10 lidí, hromadná letenka 

Angustour Maďarsko – říjen, cca 3 dny 

Obchod – jednání se Srbskem 

Čepelák – MLLT plemenné hodnoty – vylepšení 

 

 

zapisovatelka – Jana Šebelková  

ověřovatel zápisu -  Radovan Sochor 






